
 
 
 

Senátní změny zákona o pojistném na veřejné zdravotní pojištění 

vnášejí do systému další nejistotu. Pojišťovny volají po nápravě. 

 

Praha, 29. srpna 2024 

Minulý čtvrtek Senát překvapivě schválil změnu zákona č. 592/1992 Sb., 

o pojistném na veřejné zdravotní pojištění. V něm došlo k zásadní změně, jež se 

má týkat pouze pojištěnců, kteří jsou vojáky v činné službě a žáky vojenských 

škol. Zatímco pojistné za ně by se nepřerozdělovalo mezi ostatní pojišťovny, ty 

by naopak na tyto pojištěnce v přerozdělení přispívat musely. V reálu by to 

znamenalo bez kompenzace vzít všem ostatním dvě miliardy korun ročně.  

 

V závěru projednávání senátní novely původní změny zákona č. 48/1997 Sb., o 

veřejném zdravotním pojištění, ve věci transpozice pravidel HTA na zdravotnické 

technologie a zákona č. 592/1992 Sb., o pojistném na veřejné zdravotní pojištění 

(vedeno jako sněmovní tisk 669, resp. senátní tisk 301) minulý týden ve čtvrtek byla 

překvapivě načtena a obratem i hned schválena změna zákona, který upravuje 

přerozdělování pojistného mezi zdravotními pojišťovnami. 

 

Přerozdělování pojistného si určitě zaslouží úpravy a zdravotní pojišťovny s MZ 

na rozboru a návrhu nového nastavení parametrů spolupracují. Stejně tak usilujeme 

o omezení kompetencí pro MZ k vydávání úhradové vyhlášky, které dočasně plní 

i usnesení vlády o vyrovnaném hospodaření na rok 2025.  

 

„Že si systém veřejného zdravotního pojištění úpravy zaslouží, nikdo nezpochybňuje. 

Změna týkající se vojáků je ovšem krajně nesystémová a jde přímo proti záměru 

systém konečně stabilizovat,“ říká Ladislav Friedrich, prezident SZP ČR. 

 

Senátní návrh totiž ponechává nadprůměrné pojistné za vojáky a studenty vojenských 

škol bez přerozdělení od 1. 1. 2025 jen pro jednu pojišťovnu, kde jsou tito pojištěnci 

povinně v souladu se zákonem pojištěni, ale současně ponechává pro všechny plátce 

pojistného povinnost na tyto vojáky platit a pojistné i pro ně přerozdělovat. Výsledkem 

by bylo, že by se ze systému veřejného zdravotního pojištění již pro rok 2025 odebraly 

cca dvě miliardy Kč a ponechaly se k dispozici jen jedné pojišťovně.  

 

Celá tato změna proběhla bez jakékoli diskuse, bez řádného odůvodnění a propočtu 

dopadů. Není tak ani zřejmé, zda byli senátoři s těmito důsledky při schvalování 

skutečně srozuměni, či zda převážila jen snaha o finanční jistotu zdravotní péče pro 

vojáky v nepříznivé mezinárodně bezpečností situaci. 



 
 
 

Jde o nesystémovou a iracionální změnu, a to v době, kdy se snažíme systém finančně 

stabilizovat. Kromě závažných finančních dopadů by tato změna narušila i další prvky 

přerozdělení vztažené na nákladné pojištěnce, znevýhodní pacienty všech pojišťoven 

proti pacientům jedné pojišťovny, i když se většinově o vojáky vůbec nejedná.  

 

Je tedy nyní na Poslanecké sněmovně, aby se ještě pokusila problém napravit 

a senátní verzi odmítnout, a to i za cenu, že se může zpozdit schválení dalších 

zamýšlených úprav, které jsou součástí senátního návrhu novely zákona č. 48/1997 

Sb.   

 

Svaz zdravotních pojišťoven sdružuje všech 6 zaměstnaneckých zdravotních 

pojišťoven v České republice. Svaz hájí společné zájmy zdravotních pojišťoven 

a jejich klientů ve vztahu ke státním organizacím, profesním svazům 

a poskytovatelům zdravotní péče s hlavním cílem zkvalitňovat služby pro své 

klienty. Zaměstnanecké zdravotní pojišťovny poskytují služby pro více než 4,5 mil. 

pojištěnců v ČR. Více informaci naleznete na webových stránkách www.szpcr.cz. 

Kontakt pro média: Ivo Měšťánek, ivo.mestanek@gmail.com  
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